
Zápis: Jednání 2. Konventu k posílení SEI v Římě 

22. – 23. 4. 2024, Řím, Ministerstvo zahraničních věcí Itálie 

Účast za PS: Jan Kubík, vedoucí Stálé delegace do PD SEI 

 

U příležitosti 2. zasedání „Konventu o posílení středoevropské iniciativy“ obnovili vysocí 

představitelé parlamentů a vlád všech zemí SEI debatu, zahájenou v Terstu, o dalším rozvoji hlavního 

poslání organizace – zejména vzhledem k hlavním výzvám, které nás čekají v souvislosti s procesem 

evropské integrace. 

Zasedání, které se konalo v Římě dne 22. dubna 2024 v prostorách italského Ministerstva zahraničních 

věcí a mezinárodní spolupráce, poskytlo příležitost k brainstormingu, který vedl k výměně názorů a 

návrhů, jak posílit politickou roli SEI a posílit vztahy s institucemi EU. Potřeba posílení výkonného 

sekretariátu SEI byla rovněž řešena s ohledem na jeho roli při poskytování celkové podpory vládní, 

parlamentní, ekonomické a místní dimenze SEI. 

Setkání, které moderoval generální tajemník SEI Roberto Antonione, zahájil generální ředitel pro 

Evropu a mezinárodní obchodní politiku italského MZV Nicola Verola, který připomněl počátky SEI, 

hlavní cíle dosažené v průběhu let – zejména podporu Integrační proces EU – a potřeba jeho 

opětovného nastartování v reakci na aktuální geopolitické výzvy. 

Předsedkyně Výboru pro zahraniční věci a obranu italského Senátu Stefania Craxi – s odkazem na 

Balkán jako na křižovatku civilizací, kultur a zájmů, ale také jako na oblast nestability vyžadující 

celkový a strukturální přístup – zdůraznila klíčovou roli Itálie hrála roli a potřeba poskytnout SEI 

obnovený politický impuls pro další podporu regionální spolupráce a udržitelného rozvoje v oblasti. 

V rámci debaty účastníci přednesli řadu nápadů a návrhů na posílení SEI. Byla také zmíněna 

proveditelnost navrhovaných akcí s odkazem na stávající struktury a mechanismy SEI, které mají 

potenciál poskytnout pevný základ pro přispění k tomuto procesu. 

Příští zasedání Konventu se zaměří na konsolidaci vstupů s cílem vytvořit sdílený politický názor a 

soubor doporučení pro budoucí opatření. 

https://www.cei.int/ParliamentaryDimension 

 

 

Vyjádření Stálé delegace PČR do PD SEI pod vedením J. Kubíka k jednání Konventu 

k posílení SEI 

Stálá delegace PČR do PD SEI podporuje posílení spolupráce v rámci organizace z několika 

důvodů: 

1. Posílení spolupráce mezi členskými státy SEI: 

o Regionální stabilita a bezpečnost: V současné geopolitické situaci je posílení 

spolupráce mezi středoevropskými státy klíčové pro zajištění regionální 

stability a bezpečnosti. Spolupráce v rámci SEI může přispět k lepší koordinaci 

v oblasti obrany, bezpečnosti a hospodářství. 

o Hospodářský rozvoj: Spolupráce v oblasti ekonomiky může podpořit 

hospodářský růst, inovace a konkurenceschopnost členských států. Sdílení 

https://www.cei.int/ParliamentaryDimension


know-how, technologií a investic může přinést významné přínosy pro všechny 

zapojené země. 

2. Podpora Ukrajiny: 

o Solidarita a podpora v době krize: Ukrajina čelí vážným výzvám v 

souvislosti s válkou a hospodářskou krizí. Podpora Ukrajiny v rámci SEI je 

projevem solidarity a může přispět k posílení její stability a suverenity. 

o Integrace a evropské hodnoty: Podpora Ukrajiny je také důležitým krokem k 

její evropské integraci. Posílení vztahů s Ukrajinou může napomoci její 

orientaci na evropské hodnoty a standardy. 

3. Posílení spolupráce s EU: 

o Efektivita: SEI a EU sdílejí mnoho společných cílů a hodnot. Posílení 

spolupráce mezi SEI a EU může vést k větší synergii a efektivitě při řešení 

regionálních výzev, jako jsou migrace, změna klimatu, energetická bezpečnost, 

digitalizace a podpora mladých a zranitelných skupin obyvatel. 

o Finanční a technická podpora: EU může poskytnout významnou finanční a 

technickou podporu pro projekty a iniciativy SEI. Tato spolupráce může 

přinést konkrétní přínosy pro členské státy SEI. 

Zvážení ustavení kanceláře v Bruselu 

Delegace však zatím nechává ustavení kanceláře SEI v Bruselu k dalšímu zvážení a 

projednání z následujících důvodů: 

1. Finanční náklady: Ustavení a provoz kanceláře v Bruselu by znamenaly značné 

finanční náklady. Je potřeba pečlivě zvážit, zda jsou tyto náklady v současné době 

opodstatněné a udržitelné. 

2. Efektivita a potřeba: Je třeba analyzovat, jaké konkrétní přínosy by kancelář v 

Bruselu přinesla. Je možné, že existují jiné efektivnější způsoby, jak posílit spolupráci 

s EU, aniž by bylo nutné zřizovat novou kancelář. 

3. Koordinace s dalšími institucemi: V Bruselu již existuje řada institucí a organizací, 

které se zabývají středoevropskou spoluprací. Je nutné zajistit, aby nedocházelo k 

duplicitám a aby byla nová kancelář skutečně přínosná a efektivní. 

4. Strategická úvaha: Delegace se chce ujistit, že rozhodnutí o zřízení kanceláře bude 

strategicky a dlouhodobě promyšlené. Je důležité, aby toto rozhodnutí bylo výsledkem 

široké diskuse a konsenzu mezi členskými státy SEI. 

 

 

 


